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ُالمستخلص
 

في العصر    وتسلطهممكة المكرمة    أمراء    وزراء  نماذجَ من نفوذ  يتناول موضوع الدراسة  

الأول  خصباً    ؛م(1803-1517هـ/  1217-923)  العثماني  مرتعًا  خلالها  الحجاز  كان  حيث 

براز نفوذ  بإ   للصراعات المتمثلة في التنافس والتنازع على السلطة والإمارة، والتي كانت كفيلةً 

الأوضاع    وأثر ذلك النفوذ فية،  الوزير المعين للأمير الشريف سواء في الشؤون الإدارية أو المالي

الدراسة   وتبرز  عامة.  والحجاز  خاصة  المكرمة  مكة  في  والاقتصادية  والاجتماعية  السياسية 

  التي أدت إلى ذلك النفوذ وأثره   مع تحليل الأسباب   رائهم، بين أمراء مكة المكرمة ووز  العلاقةَ 

شخصياتها  العديد من  حلة التاريخية وخاصة لدراسة هذه المر  فصولاً   الباحثة    أعدَّت . وقد  وتقييمها

المصادر    كما عمدت على استخراج الأحداث التاريخية من  ،البارزة في تلك المرحلة  وأدوارهم

عدد من    مدى نفوذ وتسلط  وأبرزت   ،هذه الأحداث إلى  المكية والمراجع المتنوعة التي أشارت  

 في تلك الفترة. في مكة المكرمة  الوزراء والأمراء 
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Abstract 
 

 

 

The study deals with examples of the influence and domination of the ministers of the princes 

of Makkah in the first Ottoman era (923-1217 A.h/1517-1803 A.D.), during which he was a 

fertile hotbed for conflicts of competition and conflict over power and the emirate, which 

were able to highlight the influence of the minister appointed by Emir Sharif in both 

administrative and financial affairs, and the influence of that influence in the political, social 

and economic situations in Makkah in particular and the Hijaz in general. The study highlights 

the relationship between the emirs of Makkah and their ministers, analysing and evaluating 

the reasons for that influence. The researcher has prepared special chapters to study this 

historical period and many of its prominent figures and roles at that stage, and has extracted 

historical events from the various sources and references that referred to these events, and 

highlighted the influence and influence of a number of ministers and princes in Makkah at 

that time . 

 

 


